
Het dik 200 jaar oude gebouw is in veel opzichten als
 ‘versleten’ te beschouwen. Het voldoet functioneel en 

klimaat-technisch niet meer aan de eisen van deze tijd. 
De aanpak van het Stadhuis is dan ook geen luxe, maar 

noodzaak. Groot onderhoud, verduurzaming, restauratie 
en een interne verbouwing moeten ervoor zorgen dat het 

Stadhuis weer past bij de huidige gebruikseisen en 
toekomstbestendig wordt.

De belangrijkste redenen voor de aanpak:

1. Omdat er in de gemeente Groningen meer dan 
200.000 mensen wonen, telt de gemeenteraad in plaats 

van 39 zetels nu 45. De ruimte in de al onpraktische
 raadzaal werd daardoor echt te klein, en voldeed 

daarnaast niet aan de eisen en wensen.
 

2. De raadsfracties hadden hun kantoor op zolder. 
Allemaal hadden ze een haast studentikoos zolderkamertje. 

Tochtig, best een beetje muf en niet ARBO-proof. Dat 
moest toch ook beter kunnen. 

3.  Het Stadhuis had het laagste energielabel: G. Men 
stookte zich suf om het gebouw nog een beetje warm te 

houden. De technische installaties waren sterk verouderd. 
Hoog tijd voor een grondige verduurzaming. 

4. Het gebouw, toch het huis van de stad, was in de loop 
der tijden steeds minder uitnodigend geworden. Illustratief: 

als je aanbelde kreeg je bijna de openklappende deur tegen 
je hoofd. Dat hoorde eindelijk ook eens beter te worden.

5. Noodzakelijk onderhoud. Het is al een weer een kwart 
eeuw geleden dat er groot onderhoud is gepleegd en dat zag 

je op teveel plekken in en aan het gebouw. Het Stadhuis 
moest eindelijk weer eens grondig worden aangepakt. 

Na enkele jaren van planvoorbereiding en vele discussies 
besloot de gemeenteraad eind 2019 tot uitvoering. Kosten 

all-in 19,3 miljoen euro (excl btw). Tussen zomer 2020 en eind 
2021 wordt er hard gewerkt. Begin 2022 is het Stadhuis weer 

klaar en bij de tijd. 

Waarom is de 
aanpak van het 
Stadhuis nodig?

groot onderhoud - verduurzaming
restauratie - interne verbouw

Een grotere raadzaal is gewenst.

verouderde installaties, muffe kantoortjes op zolder, 

tochtige entree, achterstallig onderhoud 



Van buiten presenteert het Stadhuis zich al 200 jaar als 
een geslaagd neoclassicistisch monument. Een mooi 

klassiek gebouw - een rijksmonument bovendien - waar 
we als Groningers, generatie na generatie, met recht trots 

op zijn. Daar gaan we in principe dan ook niets aan 
veranderen. Maar weer en wind maken wel regulier groot 

onderhoud, grondig schoonmaken en goed schilderen 
noodzakelijk. 

Wat gaat er allemaal 
gebeuren?

Aan de buitenkant 
verandert niks

Een van de bouwstenen van de revitalisatie is het 
verbeteren van de duurzaamheid. Met de voorgestelde 

maatregelen voldoet het Stadhuis na revitalisatie aan 
Energielabel A+++. Op dit moment heeft het Stadhuis een 

energielabel G. In de uitwerking van het ontwerp is 
binnen de projectkaders gekozen voor slimme en 

effectieve maatregelen. Het gaat daarbij bijvoorbeeld om 
isolerend monumentenglas, duurzame installaties, LED 

verlichting, isolatie van het dak, duurzame 
energieopwekking door middel van zonnecellen op het 

dak en Warmte Koude Opslag (WKO). De gekozen maa
tregelen zorgen voor een forse verbetering van de duur-

zaamheid. Met het realiseren van de eigen duurzame 
energieopwekking in combinatie met een warmtepomp is 

het Stadhuis na realisatie bovendien nagenoeg gasloos. 
Voor een  monumentale panden is het dikwijls erg lastig 

om dit soort scores te behalen. Alleen op hele koude 
winterdagen zal nog door middel van gas bijverwarmd 

moeten worden. 

Duurzaamheid

Zo mooi harmonieus en klassiek als de buitenkant is, zo’n 
ratjetoe is de binnenkant van het Stadhuis door de jaren 

heen geworden. Het interieur, inclusief het meubilair, is 
het resultaat van vele verbouwingen zonder een

 richtinggevende visie. En dat zag je er dagelijks aan af. 
Het rijksmonument heeft daardoor van binnen geen 

patina, het geeft je geen gevoel van beleving van de 
historie ervan.  

Ratjetoe
De binnenkant krijgt weer meer een uitstraling die past 

bij het oorspronkelijke karakter. Binnen en buiten gaan zo 
ook weer meer bij elkaar passen. Dat zien we straks 

bijvoorbeeld terug in het kleurgebruik, meer rust in de 
plafonds, muren en vloeren en meubilair.  

Meer harmonie en eenheid

De oude raadzaal op de eerste 

verdieping straalt historie uit.

Nu geen eenheid, geen 

patina, wel een ratjetoe. 



Naast de renovatie- en restauratiewerkzaamheden bestaat 
de aanpak uit een aantal bouwkundige ingrepen : 

• een nieuwe raadzaal op zolder 
• een ontvangstzaal over de drie lagen eronder 

• herindelen van het huidige raadzaalgebied op de begane  
    grond 

• aanpassen van trappen/liften en betere toegankelijkheid

Wat gaat er allemaal 
gebeuren?

Binnen wordt 
stevig getimmerd

Aan de buitenkant gaan we het noodzakelijke onderhoud 
op een restauratieve manier uitvoeren. Het 

gevelmetselwerk en de natuursteen zullen met de grootst 
mogelijke zorgvuldigheid worden schoongemaakt. Ook 

laten we het voegwerk en de natuurstenen ornamenten 
herstellen waar nodig. De raamkozijnen zullen net als 

vroeger weer donker van kleur worden geschilderd. De 
houten kroonlijst vlak onder het dak en de klassiek 

driehoekige timpaan aan de voorzijde zijn straks wat
betreft kleur weer meer in harmonie met de pilasters

 (dat zijn de vele metershoge verticale decoratieve 
muurzuilen aan de gevels, tussen de ramen).  

De buitenkant

Ook het dak krijgt een stevige opknapbeurt. Lekken 
worden hersteld waar nodig. De dakkapellen krijgen een 

rustige grijzige kleur. Om het aanzicht van het dak niet te 
wijzigen wordt vooral aan de binnenkant, aan de kant van 

de zolder, geïsoleerd.  

Het dak
De beglazing van alle ramen wordt vervangen door dubbel 

monumentenglas in verband met een betere isolatie en 
kierdichting. Er is sprake van natuurlijke ventilatie, De 

raampartijen krijgen allemaal te openen bovenlichten.

De ramen

Rond 1920. Fotograaf P.B. Kramer op het dak 

van het stadhuis. Zicht op de noordzijde van 

de Grote Markt. (Foto: C.A. de Jong, Groninger Archieven)



De vloer van de voormalige binnenplaats op de eerste 
verdieping wordt gesloopt. Zo ontstaat een imposante 

ruimte van drie bouwlagen hoog: vanaf de begane grond 
tot aan de vloer van de zolder: dit wordt straks de zeer 

gewenste zaal voor publieke bijeenkomsten, de 
Burgerzaal. Uitnodigend als hij is, loop je bij wijze van 

spreken zo vanaf de Grote Markt de Burgerzaal in. 
Rondom worden aan de gevelkant ruime fractiekamers en 

de werkplekken van de griffie geplaatst. De trouwzaal 
behoudt zijn huidige plek. 

Wat gaat er allemaal 
gebeuren?

De begane grond

Van oudsher is dat de hoofdverdieping. Deze blijft de 
representatieve bouwlaag voor ontvangsten. Hier worden 

een reeks nieuwe representatieve publieksruimtes en 
vergaderzalen ingepast. De historische oude raadzaal 

krijgt ook een functie als ontvangstruimte voor hoog 
bezoek en buitenlandse delegaties.

De eerste verdieping

Op de tweede verdieping blijft de bestaande 
kamerstructuur gehandhaafd. Hier bevindt zich de 

werkomgeving van het college van burgemeester en
 wethouders. Verschillende flexibele werk- en 

vergaderruimtes bieden straks voldoende ruimte voor 
gelijktijdig overleg.

De tweede verdieping 

Met het verplaatsen van de raadzaal - hij wordt bijna twee 
keer zo groot - zal de zolderverdieping ingrijpend 

veranderen. De raadzaal wordt symmetrisch ingepast in 
het gebouw. Hierdoor is het mogelijk een groot deel van 

de bestaande dakspanten te behouden. Op zolder komen 
ook een multifunctionele ruimte en technische

 installaties.

De derde verdieping Aan de zuidzijde wordt de huidige 
ingang omgevormd tot een ruime entree 

voor als er raadsvergaderingen zijn. 
Rechts van deze nieuwe entree bevindt 

zich het bestaande hoofdtrappenhuis dat 
wordt gerestaureerd. De bestaande lift 

wordt verwijderd. Er komen twee 
nieuwe liften aan de linkerzijde van de 

nieuwe entreehal.   

Een ruime zij-ingang
De toiletgroepen worden verwijderd uit 

het andere trappenhuis in de 
noordwest-hoek. Daardoor ontstaat 

ruimte om er een volwaardige en 
vluchtveilige trap te plaatsen. De

toiletten gaan naar de zuidzijde van het 
gebouw, boven de nieuwe zij-entree.   

Een nieuwe vluchttrap

De monumentale hoofdentree blijft 
natuurlijk aan de voorzijde op de eerste 

verdieping. Er komt daar in de hal een 
nieuwe tochtsluis, waardoor deze ruimte 

ook beter als verblijfsgebied gebruikt 
kan worden. De drie bogen van de 

vestibule naar de gang worden in 
verband met de beveiliging voorzien van 

dubbele deuren met halfronde 
 bovenvensters.  

De vestibule als 
verblijfsgebied 

Een getekende impressie van 

de plek van de nieuwe raadzaal 

op zolder. 

De vestibule (in goed-Gronings: de hal) krijgt een 

uitnodigender uitstraling.  



De eerste verdieping De tweede verdieping De derde verdieping



Doorsneden van het Stadhuis in de toekomstige situatie.
Duidelijk is de inpassing van de nieuwe raadzaal te zien op zolder. 

Rechts is ook de nieuwe Burgerzaal in het midden goed herkenbaar. 



In het hart van het stadhuis ligt een ruimte die jarenlang 
heeft gehuild: de binnenplaats. Deze restruimte is een 

aantal keer aangepast door verbouwingen elders in het 
complex. In 1869 al werd de ruimte van achterhof voor 

koetsen een omsloten binnenplaats, doordat de westzijde 
van het Stadhuis werd dichtgebouwd. Een eeuw later 

verbouwde men de onderste verdieping van de 
binnenplaats tot archiefruimte. De binnenplaats werd 

‘opgekrikt’ en kreeg een vloer op de eerste verdieping. Het 
bleek echter geen goed bruikbare ruimte en het atrium 

werd al snel een rookruimte. In de jaren ’90 van de vorige 
eeuw werd de begane grond verbouwd tot raadzaal. Die 

ruimte kreeg een glazen dak. De binnenplaats werd steeds 
onbeduidender. Die restruimte verandert met de verhuizing 

van de raadzaal naar zolder straks in een eindelijk goed in 
de omgeving passende drielaagse ruimte, de Burgerzaal.

Wat gaat er allemaal 
gebeuren?

 De Burgerzaal

De nieuwe Burgerzaal, een 

representatieve ontvangstruimte 

over drie verdiepingen, midden

 in het Stadhuis.



De nieuwe zaal op zolder komt tussen de bestaande 
dakspanten te liggen. Hierdoor ontstaat een zo groot 

mogelijk vloeroppervlak. De zaal wordt een stuk hoger 
maar blijft wel onder de daklijn zoals die van buiten is te 

zien. Er komt straks licht binnen door een deels glazen 
plafond/dak. Op deze verdieping komen eveneens een 

nieuwe toiletgroep, een foyer of multifunctionele ruimte, 
een pantry, garderobe en diverse technische ruimtes.

Wat gaat er allemaal 
gebeuren?

De nieuwe raadzaal

De raadszaal verhuist van de 

begane grond naar de derde 

verdieping van het monumentale

 gebouw op de Grote Markt.

De raadzaal zoals die tot eind vorig jaar 

in gebruik was op de begane grond.

De nieuwe raadzaal op zolder. De raadsleden en het college van burgemeester en wethouders 

 hebben veel meer ruimte en bovendien een beter zicht op elkaar..


